
 
Protokół z II spotkania Zespołu Lokalnej Współpracy (ZLW) 

w Nadleśnictwie Lipka z dnia 11 kwietnia 2025 r. 
 
Cel spotkania: 

 
Oględziny w terenie lasów o zwiększonej funkcji społecznej w Nadleśnictwie Lipka, 
zaproponowanych przez Nadleśnictwo podczas I spotkania ZLW oraz omówienie  ich  
zagospodarowania  ze  szczególnym naciskiem na ich funkcję społeczną bez 
pomijania funkcji gospodarczej i przyrodniczej. 

 
Uczestnicy spotkania: 

 
Obecni członkowie ZLW: 

 

• Grupa społeczna:  

- Wojciech Kuśmirek, Złotowski Korpus Ekspedycyjny 

- Leona Liberacka-Chrut, Stowarzyszenie Wyścigi Kolarskie Debrzno 

- Ryszard Chrut, Stowarzyszenie Wyścigi Kolarskie Debrzno 

- Agata Olczak, Stowarzyszenie Wyścigi Kolarskie Debrzno 

- Łukasz Gmurczyk, koncepcja „Chodź na dwór” 

- Zygmunt Wiśniewski, Wielkopolska Izba Rolnicza 

• Grupa samorządowa:  

- Anna Orzechowska, Gmina Lipka 

- Dorota Wachnik-Grzegorska, Urząd Miasta i Gminy Debrzno 

 
Reprezentanci Lasów Państwowych: 

 

• Ryszard Wojciechowski, Naczelnik Wydziału Zarządzania Zasobami Leśnymi 

RDLP w Pile - koordynator Zespołu Lokalnej Współpracy w Nadleśnictwie Lipka 

z ramienia RDLP w Pile. 

• Mariusz Tylicki, Specjalista SL ds. ochrony przyrody RDLP w Pile 

• Janusz Grabowski, Nadleśniczy Nadleśnictwa Lipka 

• Szymon Nadolny, Inżynier Nadzoru w Nadleśnictwie Lipka– koordynator 
Zespołu Lokalnej Współpracy w Nadleśnictwie Lipka. 

• Dominika Nadolna – specjalista SL Nadleśnictwa Lipka, odpowiedzialna m.in. 
za sprawy związane z turystyką i ochroną przyrody 

 
Przebieg spotkania: 

 
Powitanie uczestników: 
Nadleśniczy Nadleśnictwa Lipka, Janusz Grabowski, powitał zgromadzonych, 
przedstawił uczestników oraz nakreślił plan spotkania.  

 
Wprowadzenie: 
Naczelnik Ryszard Wojciechowski nakreślił cele spotkania i podkreślił wagę 
różnorodności grup w zespole (społecznych, samorządowych).  



 
 

 
Przejazd na pozycje zaproponowane jako lasy społeczne: 
 

• Leśnictwo Dzierżążnia; oddział 490-i 
Uczestnicy spotkania zostali zaznajomieni ze specyfiką powierzchni 
(sąsiedztwo ogródków działkowych, teren użytkowany rekreacyjnie). 
Nadleśniczy przedstawił główne zagrożenia: nielegalne wjazdy do lasu, 
wyrzucanie śmieci (głównie bioodpady z pobliskich ogródków 
działkowych) oraz stan sanitarny drzewostanu (posusz jednostkowy). 
Pan Łukasz Gmurczyk przedstawił swoją koncepcję na wykorzystanie 
obszaru: stworzenie miejsc do odpoczynku (ławki, leżaki, hamaki) oraz 
do aktywnego spędzania czasu z rodziną (tablice edukacyjne, plansze 
interaktywne do zabaw ruchowych, np. rzucania szyszkami). Według 
jego założenia las ten stałby się miejscem do spotkań edukacyjnych  
i warsztatów, wymiany doświadczeń i umiejętności między pokoleniami -  
w tym celu zorganizowane zostaną m.in. wspólne spotkania seniorów  
i dzieci. W przyszłości chciałby w tym miejscu również przeprowadzić 
m.in. warsztaty oddechowe, stworzyć „Strefę świadomego oddechu”. 
Pomysły Pana Gmurczyka spotkały się z pełną akceptacją pozostałych 
uczestników spotkania. Nadleśniczy Grabowski zaproponował, by 
powstało porozumienie między P. Gmurczykiem, a Nadleśnictwem,  
w którym zostaną zapisane zasady współpracy oraz normy czasowe. 
Podkreślił, że z uwagi na ilość planowanych wydarzeń, będzie trzeba 
pewne inwestycje i działania rozłożyć długofalowo, na okres kilku lat.       
W trakcie spotkania powstał pomysł zorganizowania warsztatów  
z kompostowania, byłaby to propozycja rozwiązania problemu 
wyrzucania bioodpadów do lasu. Nadleśniczy Grabowski przedstawił 
koncepcję zagospodarowania lasu – uzgodniono, że ewentualne cięcia 
zostaną prowadzone pod kątem dbałości o stan sanitarny i 
bezpieczeństwo przechodniów, dodatkowo stopniowo drzewostan 
będzie przebudowywany – sosny zostaną częściowo usunięte w celu 
odsłonięcia istniejącego podrostu dębowego. Przedyskutowano możliwe 
rozwiązania problemu nielegalnych wjazdów do lasu. Proceder ten 
dotyczy działkowców skracających sobie drogę do działek leżących przy 
granicy ogródków działkowych i lasu, pozostawiających pojazdy poza 
wyznaczonymi parkingami. Uzgodniono, że problem zostanie 
rozwiązany poprzez zagrodzenie dróg dojazdowych głazami, sprawa 
zostanie również zgłoszona do omówienia podczas spotkania 
działkowców, w którym uczestniczyć ma przedstawiciel Nadleśnictwa 
Lipka. 
 

• Leśnictwo Lipka; oddział 543 
Przedstawiono specyfikę obszaru i sposób wykorzystania rekreacyjnego. 
Miejsce to głównie przeznaczone zostanie na prowadzenie turystyki 
rowerowej i pieszej. Istniejące już ścieżki rowerowe, o charakterze single 
tracków, są pielęgnowane przez Stowarzyszenie Wyścigi Kolarskie 
Debrzno. Przedstawiciel Stowarzyszenia, Pan Ryszard Chrut, 
szczegółowo przedstawił koncepcję zagospodarowania obszaru przy 
Jeziorze Żuczek – istniejąca ścieżka rowerowa będzie przez 
Stowarzyszenie na bieżąco porządkowana i regulowana. Poprosił o 
ustawienie tablic informacyjnych na temat ścieżki, na której zostaną 
zapisane zasady poruszania się po niej i informacje o zagrożeniach.  
Pan Chrut zwrócił się z prośbą o prewencyjne patrole Straży Leśnej 



Nadleśnictwa, by zniwelować zdarzające się przypadki nielegalnego 
wjazdu do lasu, głównie quadowców. Nadleśniczy Grabowski 
poinformował, że głównym zadaniem Nadleśnictwa będzie dbałość o 
bezpieczeństwo użytkowników ścieżki, związana przede wszystkim z 
usuwaniem drzew niebezpiecznych. Zapewnił również, że ilość patroli 
Straży Leśnej zostanie w tym obszarze zwiększona. W trakcie dyskusji 
uzgodniono, że możliwe jest prowadzenie akcji sprzątania terenu przez 
wolontariuszy i jednostki oświaty współpracujące z Nadleśnictwem.  
Naczelnik Wojciechowski zwrócił uwagę na potrzebę prowadzenia cięć 
pod kątem przebudowy drzewostanu sosnowego w kierunku żyznego 
lasu bukowego i uzyskania docelowego składu gatunkowego zgodnego 
z istniejącym w tym miejscu siedliskiem 9130. Pan Chrut zaproponował 
objęcie funkcją społeczną również sąsiedniego oddziału nad jeziorem 
Żuczek – oddziału 544. Drzewostan ten także jest intensywnie 
użytkowany rekreacyjnie, z uwagi na liczne wzniesienia i wąwozy jest 
bardzo atrakcyjny pod kątem zaprojektowania ścieżki rowerowej. 
Poprowadzenie tam trasy pozwoli na „zamknięcie pętli” ścieżki 
rowerowej  o charakterze single tracka wokół całego jeziora Żuczek. 
Nadleśniczy poinformował, że w tym oddziale Nadleśnictwo nie 
planowało prowadzenia cięć (w PUL określony został jako –bez 
wskazówek), więc z uwagi na jego charakter i wykorzystanie możliwe jest 
włączenie go do lasów społecznych. Naczelnik Wojciechowski również 
pozytywnie ocenił propozycję Pana Chruta. 
 

• Leśnictwo Białobłocie; oddziały „nad basenem”: 111-a,b,c oraz 112-
g,h,i,j,k,l,m 
Z uwagi na bezpośrednie sąsiedztwo z kompleksem wypoczynkowo-
rekreacyjnym w Lipce główne działania związane z zagospodarowaniem 
lasu ukierunkowane zostaną na prowadzenie cięć pod kątem 
bezpieczeństwa publicznego. Naczelnik Wojciechowski wraz z 
Nadleśniczym poinformowali, że biorąc pod uwagę wiek okolicznych 
drzewostanów nie są tam w najbliższym czasie planowane żadne cięcia 
rębne. Nadleśnictwo z pomocą placówek oświaty postara się 
organizować cykliczne akcje sprzątania śmieci z tego obszaru. 

 
 Po wizycie w Leśnictwie Białobłocie nastąpiło podsumowanie spotkania ZLW. 
Ustalono m.in., że w przypadku rozwiązań wymagających dodatkowych środków na 
realizację, zostaną podjęte próby uzyskania dofinansowań z zewnętrznych środków, 
m.in. programów dofinansowań przeznaczonych dla samorządów i tzw. NGOsów.   

 
Terminy kolejnych spotkań: 

 

• Końcowe spotkanie podsumowujące prace ZLW zostanie zorganizowane w II 
półroczu 2025 roku.  

 

 

Protokolant: 
 
Szymon Nadolny 

 
Akceptacja koordynatora: Zatwierdził: 
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